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2024 a szakmánkat alapjaiban meghatározó két új törvényben előírt feladatokról, az ezekkel 
összefüggő végrehajtási rendeletetek kialakításáról, véleményezéséről, valamint a kamarai 
szabályzatokkal való összhang megteremtéséről szólt. A 2023. év végén kihirdetett az állami 
építési beruházások rendjéről szóló 2023. évi LXIX. törvény, valamint a magyar építészetről szóló 
2023. évi C. törvény rengeteg új változást hozott a szakma életébe. A végrehajtási rendeletek 
többségét 2024. év végén hirdették ki, azonban a „beruházási törvény” esetében több 
részletszabály megjelenése még mindig várat magára, az ezzel kapcsolatos egyeztetési munka 
2025-ben is folytatódik. 
 
A kormányrendeletek egyeztetése, véleményezése egész éves, intenzív feladatot jelentett a MÉK 
elnöksége számára. Néhány rendelet esetében elmaradt az előzetes egyeztetés a kamarával. A 
jogalkotó által meghatározott ütemekben, rendkívül rövid határidőkkel igyekeztünk a 
leghatározottabban képviselni a szakmagyakorlók érdekeit az egyeztetéseken mind a 
jogszabályok előkészítése során, mind pedig a megjelenésüket követően. A MÉK honlapján a 
korábbi évek gyakorlatát követve közzé tettük a kamarai véleményeket. 
A felmerülő kérdésekkel kapcsolatban számtalan személyes egyeztetésen vettek részt az 
elnökségnek tagjai. 
 
Az elnökségi ülések – néhány online alkalomtól eltekintve – személyes jelenléttel kerültek 
megtartásra, a döntések a kamara honlapján közzétételre kerültek, mind a hírlevélben, mind 
nyomtatott formában az Építész Közlönyben is megjelentek.  
 
Az Állami Beruházási Érdekegyeztető Tanács 2023 decemberében tartotta alakuló ülését, és 
munkacsoporti formában kezdte megműködését. Minden munkacsoportban biztosított volt a 
kamarai részvétel, delegáltjaink – a számos más szervezet képviselője mellett – a munkacsoporti 
üléseken aktívan vettek részt a jogszabályalkotásban és azok véleményezésében is. 
A munkacsoportok az alábbi témák szerint álltak fel: 
I.1. Tervezői szolgáltatások rendszere 
I.2. Építőipari beruházási folyamatok rendszere 
I.3. Építményinformációs modell feltételrendszere 
II.1. Tervpályázati kiírás szakmai alkalmassági és értékelési kritériumrendszere 
II.2. Tervező és kivitelező értékelési rendszere 
II.3. Műszaki egyenértékűség kritériumrendszere 
III.1. Minősített szolgáltatásokra alkalmazandó címkék jegyzéke 
III.2. Építési beruházásokon résztvevő szakemberek új képzési rendszere 
III.3. Szerződésminták beruházásonként és építményfunkciónként 
 
A fenti témákat érintő rendeletek kihirdetésére – a lassú jogalkotási folyamat miatt – több esetben 
még 2025 elején sem került sor, ez azonban jelentősen hátráltatja az előírások kamarai szintű 
adaptálását is.  
 
A májusi küldöttgyűlés kiemelt feladata volt az Alapszabály módosítása a Méptv. és a 
végrehajtási rendeletek előírásaival összhangban. Az alapszabály értelmében a küldöttgyűlésre 
előterjesztendő anyagokat a Területi Elnökök Tanácsával (TET) ismertetni kell, ezekre javaslatot 
tehetnek, illetve a már közzétett anyagokra vonatkozóan szövegszerű módosításokat 
benyújthatnak a szabályzat szerinti határidők figyelembevételével. A küldöttgyűlést megelőzően 
– a témáktól függően egy vagy két – területi elnökök tanácsa ülés kerül megtartásra. Év elején így 
egy februári egy napos, majd egy márciusi két napos ülésen vitatták meg a résztvevők az 
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előterjesztéseket ill. az aktualitásokat. Országos titkári értekezlet is megtartásra került 
márciusban. 
 
Az egyik legfontosabb szervezeti változást az országos feladatkörrel működő esőfokú etikai-
fegyelmi bizottság jelentette. A Méptv. szakaszos hatálybaléptetésével megvalósuló, 2025. január 
1-étől érvénybe lépő előírása értelmében egy „közös” elsőfokú bizottság működése került 
meghatározásra a korábbi területi szinten működő 19 bizottság helyett. A témában több, a 
jogalkotóval történt egyeztetés is megelőzte a TET üléseket, mivel tisztázatlan kérdéseket is 
hagyott a törvény. A kamara álláspontja szerint a helyzet megnyugtatóan a Méptv. módosításával 
rendezhető, a jelenlegi szabályozás működési anomáliákat szül. A TET ülés kérésére előkészítő 
munkacsoport jött létre a területi kamarák által javasolt és delegált szakemberekből, akik feladata 
az új elsőfokú etikai-fegyelmi bizottság megalakításával, működésével kapcsolatos kérdések 
feltárása és javaslatok kidolgozása volt. Megállapításaik ill. javaslataik alapjául szolgáltak az 
Alapszabály, az Etikai-fegyelmi Szabályzat valamint a Pénzügyi és gazdálkodási szabályzat 
módosításához. 
 
A decemberi küldöttgyűlés előkészítése kapcsán szintén két napos TET ülés tartottunk. A 
szeptember 30-án kihirdetett és október 1. napján hatályba lépett végrehajtási rendeletek nehéz 
helyzetbe hozták mind a szakmagyakorlókat, mind a kamarákat, mivel több témában egyik napról 
a másikra kellett az új jogszabályokat – soksor átmeneti rendelkezések nélkül – alkalmazni. A 
MÉK igyekezett a meglévő kamarai szabályzatokat ezekkel összhangba hozni, továbbá újakat is 
elkészíteni, ezen a küldöttgyűlésen több szakmai szabályzat is elfogadásra került. A tervek 
tartalmi és formai követelményei (építészeti munkarészek) szabályzat küldöttgyűlésre történő 
előterjesztését a TET nem támogatta és munkacsoport felállítását kérte, emiatt ez alkalommal 
csak koncepció szintjén került megvitatásra az elkészült anyag (2025 év elején a területi kamarák 
delegáltjaival meg is kezdte működését a munkacsoport). Mivel ezen szabályzat elkészítésére 
nem került sor, így a küldöttek a tervellenőrzési szabályzat elfogadását nem támogatták. 
 
A Méptv. kihirdetését követően nyilvánvalóvá vált, hogy a főépítészi rendszer 2024-től nagyobb 
hangsúlyt, figyelmet kap majd. A törvény kötelezővé tette, hogy a MÉK 2024. október 1-et 
követően főépítészi tagozatot hozzon létre, emellett a főépítészeket kötelezte a kamarai 
tagságra. 
A MÉK tavasszal megkezdte a tagozat megalakításával kapcsolatos előkészítő munkát, amelynek 
első lépéseként felállította az alapszabály szerinti munkacsoportot, ebben az Országos Főépítészi 
Kollégium is képviseltette magát. Az ügyrend tervezetének előkészítése mellett az alakuló ülésre 
való felkészülés és a jelöltek kiválasztása is a munkacsoport feladata volt. A Főépítészi Tagozat, 
a kamara 6. tagozataként végül szeptember 17-én, közel 200 fő részvételével a Pesti Vigadóban 
alakult meg.  
Ezzel párhuzamosan tavasszal megkezdődtek a kamara új, közhiteles főépítészi 
nyilvántartásának szakmai és informatikai előkészületei is. Ennek során a jogalkotóval 
előzetesen több egyeztetés is történt, mivel mindezzel párhuzamosan folyt a főépítészi rendelet 
módosítása. A fejlesztési elképzelések, lehetőségek, elvárások feltérképezése időben 
megkezdődött, és bár a fejlesztés nyáron megtörtént, lezárására azonban csak a szeptemberi 
kihirdetést követően kerülhetett sor a hatályba lépett rendelkezésekkel történő összhang 
biztosítása érdekében. A rendszer további fejlesztése a beérkezett titkári észrevételek, 
felhasználói javaslatok alapján folyamatosan történik. 
Sajnálatos módon a kamarai eljárási díjakat szabályzó miniszteri rendelet közigazgatási 
egyeztetése és kihirdetése nem volt összhangban a jogszabályi változások megjelenéséve, így a 
területi kamarák eljárási díjat is csak 2025 elejétől kérhettek nem csak a főépítészi nyilvántartásba 
vétel, hanem minden egyéb hatósági eljárásuk során. 
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A közigazgatási egyeztetések során a kötelező tervezői felelősségbiztosítás végrehajtásával, 
teljesítésével, ellenőrzésével kapcsolatos anomáliákat - megoldási javaslatainkkal együtt -
folyamatosan jeleztük a jogalkotó felé. A kihirdetésüket követően a Magyar Építész Kamara, a 
Magyar Mérnöki Kamara, a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara, valamint a Magyar Biztosítók 
Szövetségének képviselői egyeztettek a végrehajtás megoldási lehetőségeiről. A megbeszélésen 
azok a témák kerültek napirendre, amelyek esetében a jogszabály közös értelmezése volt 
szükséges a gyakorlati megvalósításhoz, valamint az érintettek megfelelő tájékoztatásához. A 
szervezetek képviselői a felmerült kérésekben közös álláspontot fogalmaztak meg, a MÉK 
elnöksége decemberben ennek alapján fogadta el az erre vonatkozó ellenőrzési rendről szóló 
szabályokat és megkezdte az informatikai fejlesztések előkészítését annak érdekében, hogy a 
tagok elektronikus úton adhassák majd be a szükséges iratokat. 
 
2022-ben jelentősen megváltozott a szakmagyakorlási tevékenység engedélyezésének 
folyamata, hiszen azóta az engedélyezés feltétele a sikeres jogosultsági vizsga megléte. A MÉK 
Titkársága szinte minden hónapban megszervezte a vizsgaalkalmakat, 2024-ben így 18 
vizsganapot hirdettünk, amelyen összesen 416 vizsgázó vett részt. A jelentős 
jogszabályváltozások miatt minden vizsgafelkészítő anyag, segédlet átdolgozását meg kellett 
kezdeni, amely munka 2024-ben megkezdődött, lezárása azonban 2025 elejére várható.  
 
A MÉK által a kamarai tagok és a Területi Kamarák számára létrehozott szakmai programokra 
vonatkozó hozzájárulási alap az előző évek gyakorlatát követve 2024-ben is két fordulóban 
került meghirdetésre, összesen 13 pályázat érkezett be, ebből 11 estében ítélt meg az elnökség 
hozzájárulást, ezek mind meg is valósult december 1-ig. A felhasználási területnek ismét olyan 
szakmai feladatnak, az építész kamarához tartozó szakterületeket érintőnek kellett lennie, amely 
szélesebb körű érdeklődésre tarthat számot. Továbbra sem volt felhasználható kamarai szervezet 
vagy gazdasági társaság működtetésére, bérek rendezésére, catering megtérítésére, kizárólag 
szakmai részhez járult hozzá és döntésében mérlegelte, hogy a szakmai program minél tágabban 
és átfogóbban szólítsa meg. 
 
A tantermi jogi továbbképzések előadásai ebben az évben már az új előírásokról szóltak: év 
elején a 2023. decemberében kihirdetett új építészeti törvényről, október 1-től pedig az egyik 
napról a másikra megjelent végrehajtási rendeletekről kellett tájékoztatni a tagságot. Januártól 
decemberig a MÉK Titkárság által koordinált képzéseket tartottuk Budapesten kívül Kecskeméten, 
Pécsen, Szolnokon, Veszprémben, Tatabányán, Békéscsabán és Győrben. A személyes 
részvétellel tartott képzés mellett továbbra is népszerű az Építész továbbképzőnél online elérhető 
jogi továbbképzés is. A tananyag időszerű és indokolt frissítését végül egy ütemben készíttette el 
a MÉK a teljesen új jogszabályi környezet kihirdetését követően. 
2024-ben is számos szakmai továbbképzés is megrendezésre került, tavasszal először 
tartottunk Zöldinfrastruktúra Tervezési Továbbképzést, amely elsősorban a gyakorló 
tájépítészeknek nyújt új szemléletet és ad gyakorlati ismereteket a klímaváltozás hatásaira adható 
tervezői válaszok és módszerek tekintetében. A Táj- és Kertépítészeti Tagozat a szakmai program 
összeállításakor külön hangsúlyt helyezett arra, hogy a továbbképzés a tervezésben dolgozó 
tájépítészeket felkészítse a zöldinfrastruktúra stratégia és a zöldinfrastruktúra (ZI) projektek 
műszaki terveinek elkészítésére, a kapcsolódó szakágakkal való együttműködésre is.  
 
A teljes képzés 5 modulból áll, minden modul egy képzési napot vesz igénybe. A szakmagyakorlók 
igényeit és munkaterhelését figyelembe véve havonta átlagosan két képzési nap került 
megtartásra. A teljes program elvégzésén túl lehetőséget biztosítottunk a csupán egy-egy 
modulon történő részvételre is. A hiánypótló képzés sikerét jól mutatja, hogy a tavaszi képzési 
helyek néhány napon belül elfogytak, ezért ősszel ismét meghirdetésre került a továbbképzés, 
melyet december elejére ismét több tucat szakmagyakorló sikerrel teljesített. Azok, akik mind az 



elfogadva a 1/2025. (05.09.) sz. MÉK Kgy. határozattal 
 

Beszámoló a MÉK Elnökségének 2024. évi munkájáról  4 

öt modulon részt vettek és sikerrel teljesítették a modulzáró teszteket, zöldinfrastruktúra tervezői 
tanúsítványt igényelhetnek, melyet a MÉK elnöksége ad ki.  A szakmagyakorlók érdeklődését 
bizonyítja, hogy a tagozati tagok közel 25%- a már részt vett legalább egy képzési napon, 80 fő 
pedig a teljes képzést elvégezte, ami   az okl. tájépítészmérnök végzettséggel rendelkező kamarai 
tagok majdnem 20%-a. A képzés a tervek szerint 2025 őszén is meghirdetésre kerül. 
 
A MÉK az Agrárminisztériummal közösen 2025 őszén új képzést hirdetett A tájkarakter-kutatások 
felhasználása a tervezésben címmel. A szakmai továbbképzés célja az új, tájkarakter alapú 
szemlélet alapján szükséges többlettudást adó ismereteket átadása a térségi, a települési és az 
objektum tervezési feladatokhoz. A képzés elsősorban gyakorló tájépítészek, építészek és 
településtervezők számára nyújtott hasznos információkat, de nyitott volt az egyéb szakterületek 
képviselői számára is. A szakmai program az Agrárminisztérium koordinálásával került 
kialakításra. A program a szakmagyakorlók aktív érdeklődésére tartott számot, a képzési napon 
közel 60 fő vett részt. A két szervezet együttműködése, a téma további, immár kifejezetten 
tervezőknek szóló feldolgozása 2025 tavaszán folytatódik. 
 
A 2024-ben két alkalommal is meghirdetésre kerülő zöldinfrastruktúra tervezési továbbképzés 
összes modulját 80 fő teljesítette, akik közül mindezidáig 61 fő kért zöldinfrastruktúra tervezői 
tanúsítványt. A tavaszi képzés összes modulját sikeresen teljesítők 95%-a kérte a MÉK 
Elnökségétől a tanúsítás kiadását. A 2024 év során kiadott 52 tanúsítás 80%-a a zöldinfrastruktúra 
tervezésben való jártasságot igazolja, 12 alkalommal került kiadásra beruházáslebonyolítói 
tanúsítvány, melyek közül kettő műemléki szakterületre vonatkozik. 
 
A Műemlékvédelmi Tagozat idén is két műemlékes szakmai napot szervezett, amelyeken a 
tapasztalatok átadása mellett az aktuális jogszabályváltozások ismertetése, módszertani 
ismertetések és megvalósult jó példák bemutatása is színesítette a programot. 
 
Folyamatosan törekszünk az online szakmai továbbképzések bővítésére. 2024-ben is számos 
továbbképzést tudtak elvégezni a szakmagyakorlók mellett a téma iránt érdeklődők is, hiszen a 
tako.mek.hu oldalon elérhető képzéseink bárki számára nyitottak. 2 új online továbbképzés 
készült el ill. vált elérhetővé, és továbbiak előkészítését is megkezdte a MÉK Titkársága.  
 
A MÉK által szervezett továbbképzéseken összesen több, mint 3000 fő vett részt – ebből 800-an 
végeztek el felvételről rögzített online szakmai képzést.  
 
A Diploma-azonosító Szakértői Testülete a 2024-es év során is a szokott mederben folytatta 
tevékenységét. A megvizsgált oklevelek jelentős része vegyes képzést követően, u.n. "mixed" 
diplomaként, szakmagyakorlási jogosultság megszerzésére irányuló kérelem kapcsán került a 
Testület elé. A DASzT az év folyamán ismét több ízben megállapította, hogy az eltérő 
alapképzésre épülő mesterképzést követően számos esetben előfordul, hogy a megszerzett 
ismeretek, a képzés során teljesített kreditek nem elegendőek a jogosultság megszerzéséhez. 
Ezzel jellemzően a pályakezdő fiatalok csupán akkor szembesülnek, amikor a kérelmezett 
szakmagyakorlási jogosultság kapcsán végzettségük megfelelősége is vizsgálat tárgyát képezi.  
Mindezeken túl érkezett oklevél-azonosítással kapcsolatos megkeresés igazságügyi szakértői 
névjegyzékbe történő felvétel (Igazságügyi Minisztérium), valamint bírósági ügy kapcsán is.  
A Testület számos egyedi döntése mellett az év során egy általános érvényű szakvéleményt 
hozott (DaSzT 1/2024. (08.02.) általános érvényű szakvéleménye), melyben megállapítja, hogy  a 
Pécsi Tudományegyetemen megszerezhető épületdiagnosztikai és rehabilitációs szakmérnök 
végzettség az általános építmények magasépítési műszaki ellenőri szakterület műemléki 
részszakterületén (ME-É-M), az általános építmények felelős műszaki vezetői szakterület 
műemléki részszakterületén (MV-É-M), valamint a műemlék építmények műszaki szakértői 
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részszakterületén (SZÉS5) a jogosultság megszerzése szempontjából egyenértékűnek tekinthető 
a műemlékvédelmi szakmérnök végzettséggel. 
A 2024-es év végén az építész kamarák által nyilvántartott jogosultságok tekintetében releváns 
végzettségeket adó felsőoktatási intézmények számára ismét kiküldésre került a MÉK 
Diplomaregiszterébe történő adatszolgáltatásra irányuló felkérés.  
 
A Továbbképzési Szakértői Testület munkájának újragondolása még 2022. év elején kezdődött 

el. 2024-ben a Testület munkájának megújítása megtörtént, az informatikai rendszer (otir.mek.hu) 

tovább fejlődött a beérkezett észrevételek és a gyakorlati tapasztalatok alapján. Ebben az évben 
is havi rendszerességgel ülésezett a testület, 404 továbbképzési rendezvényről, valamint 146 
egyéni kérelemről döntött. A Testület munkájában dr. Makovényi Ferenc, Babinszky Tünde, 
Schulcz Péter és dr. Gáts Andrea vett részt, akik minden hónap 10-ig döntöttek a beérkezett 
kérelmekről, a testület munkájának megújítását is folyamatosan végzik.  
 
A Beszámoló és jogosultsági vizsga Szakértői Testület feladatait a 266/2013. (VII.11.) Korm. 
rendelet határozza meg: kiemelt feladata a jogosultsági vizsgák bonyolítása, a vizsgadolgozatok 
értékelése, valamint a vizsga alóli – ügyrendben nem szabályzott - felmentések megállapítása. A 
Testület ügyrendjét és az eljárási rendet maga állapítja meg, ennek módosítására is sor került a 
megváltozott jogszabályi követelmények miatt. 
 
A szabványosítási feladatokban a Kamara delegáltja, Fáy Piros útján vett részt. Az MSZT/MB 
442 és MSZT/MB 443-as bizottságokban folyt aktív munka. A 442-es MSZT/MB 
Építményinformációs modellezés (BIM) c. munkacsoportban Szebeni Zsuzsanna képviseli a 
tagságot. A munkabizottság feladata az épített környezet strukturált szemantikai életciklus-
információinak szabványosításával kapcsolatos nemzetközi szabványok honosítása. A 442-es 
bizottság a térinformatikával és egyéb külső adatokkal kapcsolatos folyamatokkal, szemantika és 
alapadatok meghatározásával, jellemzésének, átvitelének, ellenőrzésének, rögzítésének és 
biztonságos kezelésének módszertanával foglalkozik. 
 
Az MSZT/MB 443-as Építészet és műemlékvédelem c. munkacsoportban Szalay Tihamér 

képviseli a Magyar Építész Kamarát, az üléseken Fáy Piros helyettesítette. A munkabizottság 
feladata a nemzetközi szabványok fordítását segíteni, jóváhagyni és a nemzeti szabványok 
körében építészeti-műemlékvédelmi szabványokat kidolgozni, átdolgozni, a különböző funkciójú 
létesítmények építésének, korszerűsítésének és átalakításának tervezése során figyelembe 
veendő követelmények meghatározása, illetve az épületek és építmények tervezéséhez, 
funkcionális igényeinek felméréséhez, tervezési programjának kialakításához segítséget nyújtó 
előírások kialakítása. Különálló alterületként jelenik meg az egyetemes tervezés elve mentén az 
épületek akadálymentes megközelítése és használata (91-es ICS csoportban), valamint az épített 
kulturális örökségek megőrzése, helyreállítása és használata (97-es ICS csoportban). 

 
Az MSZ 24203 Nevelési és oktatási épületek tervezési előírásai sorozat 2. (Általános iskolák) 
szabvány átírása megtörtént az év első felében, de ezt követően a bizottság úgy döntött, hogy a 
szabványba a sorozat 3. (Középfokú oktatási intézmények) része is bevonásra kell kerüljön.  
A műszaki bizottság elfogadta, hogy a szabványsorozat 2. része a 2011. évi CXC. törvény 7. § 
(1) bekezdésében felsorolt összes köznevelési intézményre (kivéve az MSZE 24203-5 és az 
MSZE 24203-6 alkalmazási területébe tartozókat), míg a 3. része a 2019. évi LXXX. törvény 9. §-
ban felsorolt intézményre vonatkozik. A titkár ez alapján elkészítette az új javaslatot, amely 
összevonja a két dokumentumot és a további ülések során a középfokú intézményekkel 
kiegészített javaslatot állította össze. Az összevont szabvány a 2025-ös évben jelenik meg 
várhatóan. 
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A tagok számára készített szabványgyűjtemény Excel táblázatban történt, az építészeti tervezést 
érintő szabványváltozások: 
ICS szerinti osztályokban  
01 Általános előírások. Terminológia. Szabványosítás. Dokumentáció 
6db új szabvány jelent meg az építést érintő alapfogalmak körében. 
13 Környezet. Egészségvédelem. Biztonság 
Egy új a tűzvédelemmel kapcsolatos szabvány került a gyűjteménybe. 
35 Információtechnológia 
Új táblaként került felvezetésre a gyűjteményben a 35-ös munkafüzeti lap, és az építészettel 
összefüggésben megjelent BIM szabványokat tartalmazza átlátható módon. 
79 Faipar 
6db új szabvány jelent meg az építést érintő faipari szabványok körében. 
91 Építőanyagok és építés 
49 db új szabvány jelent meg az építőanyagok témakörében. A párhuzamosan 2028.03.31-ig 
érvényben lévő eurocode szabványok mellé megjegyzésként a visszavonás napját is feltüntettük.   
97 Háztartási és kereskedelmi berendezések. Szórakozás. Sport 
13 db új szabvány jelent meg a padlóburkolatok, sportlétesítmények, játszótéri eszközök és 
bútorok szabványcsoportban. 
 
Az Építésügyi Műszaki Szabályozási Bizottság (ÉMSZB) 2024 évben három alkalommal 
ülésezett az új irányelvek az ÉMI honlapján, valamint a https://www.e-epites.hu/ felületén is 
elérhetők (Építésügyi Műszaki Adattár). Az év során nyolc irányelv véleményezése történt meg 
és megjelenéséről is döntöttek. Többek között az alábbi témákra vonatkozó javaslatok kerültek 
megvitatásra: építési termékek környezeti minősítése, a készházak minőségügyi elvárásai, 
bontott faanyag minősítése újrahasznosítás előtt, faanyagvédelem a magasépítésben – általános 
irányelv, meglévő faszerkezetek helyszíni vizsgálata és értékelési szempontjai. Véleményezték 
„AZ ÉPÍTÉSI BERUHÁZÁSOK KÖLTSÉGTERVEZÉSI RENDSZERE” c. irányelvtervezet is.  
A Bizottság online szavazáson indította útjára a Települési szintű Fenntartható Energia- és 
Klímaakciótervezés (SECAP) című felülvizsgált (módosított) építésügyi műszaki irányelvét. 
2024 október 16-ától az e-építés portál Lakossági felületére az OÉNY alkalmazások közé 
felkerült az Építésügyi Műszaki Adattár gomb is. 
 
A Bizottság novemberben elfogadta az Építési Beruházások Költségtervezési Rendszere - a nem 
sajátos építményfajtákra, magasépítési beruházásokhoz című építésügyi műszaki irányelvet. A 
kiadványszerkesztést követően az építésügyi műszaki irányelv 2024. december 12-én 
publikálásra került mind az Építésügyi Műszaki Adattárban, mind az ÉMI Nonprofit Kft. honlapján: 
Epitesi_Beruhazasok_Koltsegtervezesi_Rendszere_iranyelv_20241213.pdf 
 
A közbeszerzési hirdetmények továbbra is közzétételre kerültek a Kamara honlapján, 2024-ben 
összesen 45 tartalommal bővült a lista. 
 
 
Beszámoló a Kamara kapcsolatairól  

Tekintettel arra, hogy saját, önálló minisztérium alá tartozik az építészet ügye az évet a kihirdetett 
törvények végrehajtásához készített javaslatok, véleményezések elkészítése, előkészítése, 
határozta meg. 
 

A MÉK Elnökségének képviselői ismét részt vettek az építész kamarához tartozó tagoknak adható 
díjak odaítélését előkészítő Bizottságok munkájában. 
 

https://www.emi.hu/EMI/web.nsf/Pub/GSJAT4/$FILE/Epitesi_Beruhazasok_Koltsegtervezesi_Rendszere_iranyelv_20241213.pdf
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Az MMA Építőművész Tagozata továbbra is folyamatos tájékoztatást kap a MÉK álláspontjáról 
aktuális kérdésekben. 2024-ben már konkrét egyeztetések történtek a MÉK, BÉK és MMK 
elhelyezését biztosító „Köztestületek Háza” megvalósítása érekében. Az év folyamán az ÉKM, 
MMA, MÉK, MÉSZ képviselői rendszeresen találkoztak – az együttműködési megállapodásuk 
szerint – egyeztettek és információt cseréltek az építészet különféle kérdéseiről. 
 
Folytatódott a korábbi együttműködés - szervezeti és informális – az ÉKM-mel, elsősorban 
Lánszki Regő államtitkárral, Gombos Márk helyettes államtitkárral és munkatársaival a különböző 
törvények (Beruházási és Építési) és azok végrehajtási rendeleteinek esetleges módosítása 
ügyében.  
 
A MÉK képviselői részt vettek az Országos Építészeti Tervtanács munkájában.  
 
A Magyar Szakmai Kamarák Szövetsége (MSZKSZ) soros elnöki posztját 2022-től Hajnóczi Péter, 
a MÉK elnöke látta el a 2024 végén történt tisztújításig. Az MSZKSZ azzal a céllal jött létre és 
működik, hogy az egyes kamarák önállóságának sérelme nélkül, a kamarák együttműködésével 
növelje tagjai társadalmi súlyát és elismertségét, javítsa az információcserét, segítse az 
érdekérvényesítés lehetőségeit, fokozottan védje az egyes kamarák és tagjaik érdekeit. A 
szövetség párbeszédet folytat a civil szféra, a jogalkotó szervek, a versenyfelügyeleti és egyéb 
hatóságok képviselőivel a szakmai kamarákat érintő kérdésekben.  
 
 
Stratégia és kommunikáció: 
A MÉK kommunikációja 2024-ben 3 felületen zajlott. Ennek keretében mind a jogszabályokkal 
kapcsolatos információkat, mind a kamara egyéb történéseit megosztottuk a tagsággal. 
 
Az első, és legfontosabb felület a személyes, élő kommunikáció, ennek megjelenési formája 
a Területi Elnökök Testületének ülései és a küldöttgyűlések. A MÉK alapszabályának 
megfelelően, a hatékony munka érdekében a döntést igénylő előterjesztéseket előzetesen 
megtárgyalják a Területi Kamarák, ezt követően kerül sor a Területi Elnökök Testületének 
üléseire, amely során az egyes Kamarák képviselői ütköztetik véleményüket, és alakítanak ki 
lehetőség szerint konszenzusos véleményt az adott kérdésben. Ezután kerül a téma 
előterjesztésre a Küldöttgyűlésen. Ebből a metodikából adódik, hogy a döntést igénylő 
előterjesztések esetében a küldöttgyűlés már csak a beterjesztett anyagról, az esetleges 
beérkezett módosító indítványokról tárgyal és dönt, és ezekben az esetekben a koncepcionális 
döntéseknek, vitáknak nem a küldöttgyűlésen kell lezajlaniuk. Ez 2024-ben is így történt. 
 
Az élő kommunikáció másik fontos eleme a különböző rendezvények, továbbképzések 
szervezése. Ebben az évben is számos továbbképzést szerveztünk mind a Területi Kamarákkal 
karöltve, mind pedig az Ötpacsirta utcában. Ebben az évben is nagy érdeklődéssel kísért szakmai 
programokat tartottunk a Construma keretében. Április 10-én jogi továbbképzésen, míg a 
következő napon a "MOZAIK" aktuális témák szakmagyakorlóknak című szakmai napon 
vehettek részt az érdeklődők. 
 
2024. kiemelkedő eseménye volt az immár harmadik alkalommal megrendezett 
SzeptemberFeszt. 2024. 09. 26-án újra benépesült a MÉK Ötpacsirta utcai székhelye, hiszen 
ekkor került megrendezésre a SzeptemberFeszt idei rendezvénye. 
Igyekeztünk az épület összes hasznosítható terét felhasználni, hiszen nagy örömünkre a délelőtti 
és délutáni programokra összesen mintegy 300-an regisztráltak. Az udvari Kós teremben zajló 
eseményeket idén is kivetítőn lehetett követni az Ybl teremben, illetve kihangosítva az udvaron.  
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A programokkal párhuzamosan a földszinti Ybl teremben megtekinthető volt egy fotókiállítás, 
melynek keretében 4 fotós szemszögéből mutattuk be az Ötpacsirta utcai épületet. A kiállítás 
anyaga egyben megőrzendő pillanatképként is szolgál majd az utókor számára.  
Az udvari Kós teremben a MÉK, a Tagozatok és a Területi Kamarák által kiadott különböző díjakról 
és díjazottakról szóló kiállítás volt ismét megtekinthető. 
A nap a legnehezebb program résszel indult, hiszen az első beszélgetés keretében az ÉKM 
részéről Lánszki Regő államtitkár és Gombos Márk helyettes államtitkár tájékoztatta a 
jelenlévőket a napjainkban várható jogszabály cunamiról, azaz a magyar építészetről szóló 
törvényhez kapcsolódó végrehajtási kormányrendeletek és egyéb jogszabályok jelenlegi állásáról. 
Ezek nagy részét a MÉK és a Területi Kamarák is véleményezhették, a véleményeink különböző 
mértékben épületek be a jogszabály tervezetekbe. Részletes tájékoztatást kaptunk az OTÉK 
helyébe lépő TÉKA jogszabályról, az építésügyi és az építésüggyel összefüggő szakmagyakorlási 
tevékenységekről szóló 266/2013-as Kormányrendelet, valamint az építőipari kivitelezési 
tevékenységről szóló 191/2009-es Kormányrendelet változásairól, külön hangsúlyozva a 
főépítészek és tervtanácsok működésével kapcsolatos módosításokat, illetve a használatbavételi 
engedély során kiadandó építész tervezői nyilatkozat kérdését, valamint a hatósági eljárások 
témáját. 
 
A jogalkotókkal folytatott diskurzust követően ugyancsak ehhez a témához kapcsolódott Hajnóczi 
Péter a MÉK elnökének és Szalay Tihamér a MÉK alelnökének beszélgetése a 
jogszabályváltozások szakmagyakorlókra és a Kamara működésére gyakorolt hatásairól, a 
magyar építészetről szóló törvény és az állami építési beruházások rendjéről szóló törvénnyel 
kapcsolatosan szükséges új kamarai szabályzatokról.  
 
Ezt követte Turi Attila előadása, aki most a Magyar Művészeti Akadémia elnökeként mutatta be a 
tervezett Építészeti Múzeum projektet, és azon belül a Köztestületek Házát, amely a 
megvalósulását követően a MÉK székhelyéül is szolgál majd. A Múzeum koncepcióját és a 
lefolytatott tervpályázat történetét bemutató előadást követően Vass-Eysen Áron és Máté Tamás 
tervezők prezentálták a projekt terveit. 
 
A délelőtti kávészünet előtt Váczi Gergellyel beszélgettünk, aki a rajzasztalt péklapátra cserélte. 
Elmesélte a váltás történetét, és bemutatta a pécsi Orma Gerilla Pékség működését és termékeit, 
melyekből kóstolót is kaphattunk a kávészünet során.  
A szünetet követően Harangi Attila, Müller Annamária és Radics Beatrix, a debreceni 
Építész/kul/túra projekt gazdái mutatták be a debreceni épületeket megismertető túráikat, és az 
ehhez kapcsolódó podcast sorozatot. A kezdeményezés kiváló példája annak, hogy hogyan lehet 
közelebb hozni a minőségi építészetet a nem szakmabeli közönséghez, hogyan lehet beemelni a 
közbeszédbe az épített környezettel kapcsolatos kérdéseket. A dolog nem is tűnik bonyolultnak, 
hiszen „csak” elhivatott, lelkes emberek kellenek, akik megszervezik, működtetik mindezt!  
 
A következő vendégünk Czigány Tamás DLA építész és Kovács Bátor MÉK diplomadíjas 
nemrégiben pályakezdő építész volt, akikkel generációváltásról, pályakezdésről beszélgettünk, 
kitérve arra, hogy milyen szempontok alapján mérlegel egy pályakezdő, milyen szempontok 
alapján választ egy cégvezető, milyen perspektívája van egy fiatalnak egy tervezőirodában. A 2 
különböző pozícióban lévő vendégünk véleménye egységes volt abban, hogy a mai 
pályakezdőnek nyitottak a lehetőségei, hogy megfelelő szakmai minőségű munkahelyet találjon, 
hogy a jó munkahelyek támogatják a szakmai gyakorlat megszerzését, a szakmai perspektívákat. 
Ezt követte egy jó hangulatú ebéd, amely során Kerekes György építész zenélt nekünk. 
 
A délutáni program nyitányaként a rendezvény főtámogatója, a Mapei Kft képviseletében Tornyi 
Tímea mérnök-szaktanácsadó mutatta be a Mapei környezettudatos termékeit és rendszereit. 
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Ezután ismét egy súlyosabb kérdés következett. „Merre tart az építészet – Mi kell a túléléshez” 
címmel hallgathattunk meg egy beszélgetést építészekkel, tájépítésszel fenntarthatóságról, 
környezeti lábnyomról, a tervezői felelősségről. A beszélgetés résztvevői Balogh Andrea, Hartvig 
Lajos, Dr. Reith András voltak, a moderátor feladatokat pedig Zubreczki Dávid látta el. Ez olyan 
téma, amelyről nem lehet elég sokat beszélni, bár leginkább tenni kéne a problémák megoldása 
érdekében. A beszélgetés során helyenként érdekesen ütköztek a vélemények, de abban 
mindenképpen konszenzus volt, hogy mind az építészeknek, mind a társadalomnak óriási a 
felelőssége, hogy élhető maradjon a világunk. Ebben a Kamara annyit mindenképp meg tud tenni, 
hogy teret és nyilvánosságot ad ezeknek a beszélgetéseknek, bízva abban, hogy a Hallgatóság 
elgondolkozik azon, amit hall, és talán levonja a megfelelő konzekvenciákat, és a maga szintjén 
megpróbál tenni a világ jobbá tételéért. 
 
A délutáni kávészünet előtt Szentandrási Szabó Emesével beszélgettünk, aki az építészetből 
nyergelt át a cukrászatba. Mesélt arról, hogy miért került parkolópályára a tervezési munka és 
miért viszi tovább a családi hagyomány szerint a Suhajda cukrászatot Budaörsön. Kiderült, hogy 
van kapcsolat a cukrászat és építészet között, hiszen mindkettőben szerepe van a rétegrendnek, 
textúrának és színeknek. Ennek illusztrálására hozta el nekünk a csodás süteményeit, amelyet 
minden résztvevő megkóstolhatott a szünetben.  
Az utolsó programblokk különleges előadással és előadóval indult. Vendégünk volt Pál Ferenc 
atya, mentálhigiénés szakember, akit nagyon sokan Pálferiként ismernek, és aki a változásról, a 
változásra való képességről, a változáskezelésről tartott egy nagyon szuggesztív, sok esetben 
humoros, de nagyon komoly kérdéseket boncolgató előadást. Bár az előadás kevésbé szólt 
építészetről, ugyanakkor olyan fontos dolgokról szól, amellyel a mindennapi életünkben, akár a 
szakmagyakorlásunk során is gyakran találkozunk.  
Ezt követte egy merőben más, viszont szintén nagyon érdekes beszélgetés Domokos Gábor 
építész-matematikussal, az építészet és a matematika kapcsolatáról, a világhírű Gömböcről, egy 
alkalmazott matematikai találmány utóéletéről, hasznosításáról, az aktuális kutatási projektjeikről. 
A beszélgetésből érzékelhető volt, hogy különleges képességű, tudású ember a vendégünk, aki 
bár világhírű matematikus, tudós és feltaláló, de emellett egy nagyon szórakoztató előadó, aki 
képes arra, hogy a halandó emberek nyelvére is lefordítsa mindazt, amiről a tudományos 
munkásságuk szól.  
 
Végül, de nem utolsó sorban következett „A skiccpausztól a BIM-ig” című beszélgetés arról, hogy 
hogyan változik napjainkban a tervezési környezet. A beszélgetőpartnerek Vadász Bence és 
Bachmann Bálint voltak, beszélgettünk tervezési technikákról, látásmódról, a digitalizáció 
kihívásáról és lehetőségeiről, érintve, hogy hogyan tervezett a 2 vendég nagy szakmai hírű 
édesapja, hogyan változott a világ azóta. Egy hosszú nap végének megfelelően komoly és 
kevésbe komoly része is volt a beszélgetésnek, de mindenképpen informatív és szórakoztató volt!  
A szakmai programokat követően ismét benépesült az udvar, ahol az Arquitecto Pitpit tapas bár 
által produkált kellemes vacsora alatt Haaz Imre építész és barátai zenéltek. 
Egy sűrű szakmai programokkal és könnyedebb beszélgetésekkel kombinált nap volt, sok 
szakmai és gasztronómiai élménnyel. Ismét megállapíthattuk, hogy jó együtt lenni, hogy az 
építész kollégák is igénylik azt, hogy sokféleképpen beszélgessünk építészetről és minden 
másról. 
 
A kommunikáció második formája az írott anyagok létrehozása. Ez egyedi és rendszeres 
nyomtatott kiadványok formájában nyújt tájékoztatást a tagok részére. Ilyen egyedi kiadvány a 
Kamarai Évkönyv. 
 
2024 tavaszán jelent meg a 2023-as évről szóló Évkönyvünk. 



elfogadva a 1/2025. (05.09.) sz. MÉK Kgy. határozattal 
 

Beszámoló a MÉK Elnökségének 2024. évi munkájáról  10 

Az Évkönyv első részében beszámoltunk a MÉK elnökségének 2023. évi munkájáról, valamint az 
ÉKM aktuális híreiről.  
A következő részben 3 érdekes cikket, előadást elevenítettünk fel az elmúlt évből. Ennek 
keretében olvashattuk Turi Attila: „Időtlen szépség az építészetben… - Az építészeti minőség és 
a szépség” című, a 2023. 03. 30-án a Magyar Építész Kamara által szervezett továbbképzésen, 
a Construma kiállításon elhangzott előadását, China Tibor „A befogadóbb közegért” című írását, 
valamint Alföldi György DLA dékán beszámolóját a Műegyetem építészképzéséről. 
A hagyományoknak megfelelően bemutattuk a 2023. évben díjazott szakmagyakorlókat. A 
felsoroláson túl bemutattunk néhány díjazottat. Interjút olvashattunk Csavarga Rózsa, Magyar 
Érdemrend Lovagkeresztje díjassal, Bachmann Bálinttal a Magyar Érdemrend Tisztikereszt 
Polgári Tagozat kitüntetése alkalmából, Bordás Péterrel, a Bord építész stúdió alapító, vezető 
tervezőjével - Ybl Miklós-díja kapcsán, Krähling Jánossal ugyancsak Ybl-díja kapcsán, 
megismerhettük Müllner Péter és Major Zoltán Pro Architectura-díjas építészek írását, 
Meginterjúvoltuk Getto Tamás építészt a Pro Architectura-díja kapcsán, Sztranyák Gergely 
építészt ugyancsak Pro Architectura-díja okán, megismerhettük Hegedüs Csilla Pro Architectura-
díjas építész gondolatait. Beszélgettünk Ferencz Marcel Príma Primissima-díjas építésszel, 
„Kérdések és válaszok, utak keresése” címmel olvashattuk a Forster Gyula-díjas Besey László 
írását. Interjút készítettünk dr. Farkas Gábor DLA, MMA építőművészeti díjas építésszel, 
Fabacsovics Zoltánnal, az Év Főépítészével, Györgyi Zoltán főépítészi életműdíjassal, 
valamint megismerhettük Takács Edvárdot, aki 2023-ban az év tájépítésze és egyben 
közönségdíjasa is lett. 
 
Bemutattuk a 2023. évi MÉK-MÉSZ diplomadíjasokat és munkáikat, ismételten konstatálva, hogy 
jó kezekben lesz a jövőnk. 
Hasonlóan izgalmas része az évkönyvnek a 2023. évi Budapest Építészeti Nívódíja alkotásainak 
bemutatása.  
Végül az Évkönyv hagyományos, ám legszomorúbb részében búcsúztunk a 2023-ban elhunyt 
kollégáktól. 
 
Rendszeres nyomtatott kiadványunk az Építész Közlöny. 
A Kamarai Közlöny immár 4 éve jelenik meg új felépítésben és tartalommal.  Az új felépítésnek 
megfelelően minden számban kitértünk a MÉK híreire, tájékoztattuk a tagságot a jogszabályokkal 
kapcsolatos tudnivalókról, beszámoltunk az aktuális kulturális hírekről, kiállításokról, 
kiadványokról, díjakról. Mint ahogy azt korábban jeleztük, a megjelenő új közlönyök minden 
esetben 1-1 fókusztémát jártak, járnak körbe, bemutatva ehhez kapcsolódó építészeti 
alkotásokat, cikkekben elemezve az érintett témák különböző aspektusait. 2024. fókusztémái az 
alábbiak voltak: 
- 2024/1: Kilátások… (Robert Gutowski Architects: Naplás-tó feletti kilátó; Kruppa Gábor és Merkel 
Tamás: Bence-hegyi kilátó; Natarchitects: Galya kilátó; Rabb Dániel és munkatársai: Zengő kilátó; 
Emődi-Kiss Tamás: Bp. Reformátorok tere kilátó; BAHCS Művek: Prónay-kilátó) 
- 2024/2: Rendezvényterek kicsiben és nagyban (M. Miltényi Miklós, Virt Emese, Zólyomi Zoltán 
Balázs: alsóbogáti Festetics-Inkey kastély Rendezvénytér; Paulinyi & Partners: Kanizsa Aréna; 
Kendik Géza: ZAM! multifunkciós rendezvénytér Balatonzamárdi; Salamin Miklós: Bogácsi 
rendezvénytér; Élő József, Román László, Kóczán Veronika, Radnóczi László, Bakó Eszter és 
Pati Barbara: Nagyszentjános, Vásárcsarnok; Nóbik Orsolya, Szilvási Attila: Foton audiovizuális 
központ) 
- 2024/3: Régiből újat…Barnamezős beruházások (Lánszki Regő Államtitkár, Országos 
Főépítész: az ÉKM koncepciója; Erő Zoltán Budapest Főépítésze: Budapest barnamezős 
területei; Szaksz Vince, Győr Főépítésze: Barnamezős területek Győrben; Dombai Gyula és 
munkatársai: Selyemgyár Kulturális Negyed Mohács; Fajcsák Dénes: Fenntarthatóság, 
felelősség) 
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- 2024/4: BIGFOOT… KÖRNYEZETI LÁBNYOMOK, FENNTARTHATÓ ÉPÍTÉSZET (Pólus 
Károly, Archikon Kft, Beleznay Éva, építész, fenntarthatósági tanácsadó; Bukovszki Viktor: A 
komplex rendszerek tervezésének módszerei; Hartvig Lajos DLA építész; Dr. Reith András PhD 
építész) 
- 2024/5: Közösségi építés, közösségi tervezés (Szakál Emese és Zoboki Réka: Cifra Palota 
kültéri ökotanterem; Dormán Miklós, Rigó Bálint: Szent Gianna kápolna; Bognár Gergely és Dobos 
Bence: Közösségi tervezés és építés a Legéndi gyerektáborban; MOME studioB: 
Csingervölgyben található erdei olvasókabin; Kovács Vanda és Beke Márton: Közösség – Tér – 
Település) 
- 2024/6: Kastélyfelújítások (DAW Építész Stúdió, Mobilia Architects: Tisza-kastélyegyüttes 
rehabilitációja; Garaguly Kinga, Gábor Kálmán: dégi Festetics-kastély; B. Szabó Veronika és 
kollégái: füzérradványi Károlyi-kastély; TSPC Kft és a Bicske Építő Kft: nádasdladányi Nádasdy-
kastély; Konkrét Stúdió: szabadkígyósi Wenckheim-kastély) 
 
A Kamara harmadik kommunikációs formája a digitális felületek működtetése (honlap, 
hírlevél, közösségi média). 
A MÉK honlap struktúrája, megjelenése sok év után újult meg, telefonra történő optimalizációja is 
megtörtént.   
A MÉK Facebook felülete igyekszik betölteni a gyors információátadás funkcióját. Sok esetben 
élő közvetítésben számoltunk be egyes eseményekről.  
 
A Magyar Építészeti Múzeummal közösen elindult egy új honlap, ezen a felületen elérhető a 
Magyar Építészet 2010-20 kiadvány teljes anyaga. https://maimagyarepiteszet.hu/ 
 
Elindult az https://www.epiteszkozlony.hu/  oldal, amelyen az Építész Közlöny egyes számainak 
kibővített tartalma nyer elhelyezést, lehetőséget teremtve, hogy a nyomtatott lap terjedelmi 
korlátjai miatt egyes épületekről esetlegesen kimaradó anyagokat is megismerhessék az 
érdeklődők. 
 
Az online kommunikáció fontos évzáró eseménye volt a MÉK Facebook oldalán "Karácsonyi 
készülődés 2024." címmel indított játék az építész kamarai szakmagyakorlók számára.  
Ennek keretében 2 héten keresztül mindennap megjelent egy európai épület, amelyet fel kellett 
ismerni. Segítségképpen mindennap megjelent egy, az adott ország autentikus karácsonyi 
ételreceptje is. Mindazok között, akik a legtöbb helyes megfejtést küldték be az épületeket illetően, 
építész könyvcsomagot és múzeumi belépőt sorsoltunk ki! Akik elkészítették valamely megjelent 
receptet, azok között pedig egy hires szakácskönyv példányait sorsoltuk ki. 
 
A Kamarai Hírlevél rendszeresen tájékoztat az aktuális kamarai, szakmai és kulturális hírekről. A 
MÉK a GDPR előírások figyelembevételével csak azon tagoknak küld hírlevelet, akik regisztrálták 
magukat erre a szolgáltatásra. A hírlevél igyekszik felhívni a figyelmet minden, a honlapon 
bővebben kifejtett, a szakmát érintő tartalomra. 
 
 

Beszámoló a külügyi kapcsolatokról 

A 2021. végén megalakult MÉK Elnökség megbízásából Makovényi Ferenc, Bachmann Bálint 
elnökségi tagok, illetve Bordás András és Sándor Gergely építészek alkotják a MÉK külügyi 
testületét, melynek képviseletében az Építészek Európai Tanácsának (ACE) és bizottságainak 
ülésein vettek részt, továbbá munkacsoportok munkájába kapcsolódtak be 2024-ben is. 
 
 
A MÉK delegáltjainak nemzetközi tevékenysége  

https://maimagyarepiteszet.hu/
https://www.epiteszkozlony.hu/
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A MÉK az ACE mellett az ENACA nemzetközi szakmai szervezet tagja is. A külügyi testület 
tagjainak elsődleges feladata a nemzetközi szervezetekkel való aktív kapcsolattartás. AZ ACE 
correspondent, azaz folyamatos kapcsolattartója Bordás András, továbbá a közgyűléseken 
küldöttként vesz részt Bachmann Bálinttal. Az ACE Pénzügyi Bizottságában (FICO) Bordás 
András képviseli a MÉK-et. Bordás András koordinátor és a küldöttek az ACE munkacsoportjaiban 
folyamatosan azon dolgoznak, hogy az EU Irányelvek figyelembe vegyék szakmánk minőséget 
biztosító tevékenységét és hogy a szakszerű, hatékony és méltó szakmagyakorlást biztosítsák. 
Ennek az érdekérvényesítő tevékenységnek a platformjai: a munkacsoportok, tanulmányok, 
publikációk, projektek és szakmai események. 
 
A MÉK bekapcsolódott az európai építészeti pályázatok jó gyakorlatának összegyűjtését célzó, 
EU-s finanszírozású Arch-E 3 éven átnyúló programjába, amelyben magyar részről Sándor 
Gergely, Bordás András és Ulrich Tamás vettek részt 2024-ben.  
A hazai építészképzés képviseletében Bachmann Bálint vállalt szerepet számos 
építészoktatással és építészeti tudományossággal foglalkozó szervezetben, mint az európai 
építészképzéseket tömörítő EAAE, vagy az Építészek Világszövetsége és az Egyesült Nemzetek 
(UN) közös oktatási bizottsága, az UNESCO/UIA educom. Az oktatási bizottságban 2023-ban 
további három évre kapott megbízást. 
Az Építészek Európai Tanácsának 2023-ban megválasztott elnöksége Brüsszelben: Ruth 
Schagemann (az ACE elnöke) Reto Gmür, (a stratégia felelőse), Diego Zoppi, Dubravko Basic, 
Daniel Fügenschuh, Carl Baeckstrand, Anda Kursisa, Kornel Kobak (pénztárnok), Borys 
Czarakcziew, Carla Lima Vieira, André Pizzuto. 
 Minden fontosabb ACE esemény előtt Makovényi Ferenc, Bordás András és Bachmann Bálint 
felkészülő-elemző megbeszélést tartott az aktuálisan napirenden szereplő szavazások 
témájában, egyeztetve a döntések támogatásáról. Állásfoglalásaink, szavazataink, közléseink 
ezekre a közös döntésekre támaszkodnak. 
 
A MÉK-et három területen Sándor Gergely képviselte a Közbeszerzési és Építészeti Pályázatok 
(Public Procurement & Architectural Design Contests, PP&ADC), a Nemzetközi Üzleti Modellek 
(International Business Modelling, IBM) és a Szakmagyakorlási (Practice Committee, PC) 
munkacsoportban. 
Sándor Gergely a fenti képviseleti feladatok ellátásán túl, az ACE tevékenységéhez közvetve 
kapcsolódó New European Bauhaus (NEB) workshopon és az ARCH-E együttműködésben vett 
részt 2024-ben is. 
 
 
Az Építészek Európai Tanácsa (ACE) 2024. évi tevékenysége 
ACE események 2024-ben: 
2024.02.02. Közbeszerzési és pályázati munkacsoport ülése, 
2024.03.14. Pénzügyi Bizottság (FICO) ülése, 
2024.03.15. Koordinátori (General Coordination) online ülés, 
2024. 04.18-19. (24/1)  első, éves közgyűlés Brüsszelben, Bordás András és Bachmann Bálint 
részvételével, 
2024.06.28. Közbeszerzési és pályázati munkacsoport ülése, 
2024.09.10. Koordinátori (General Coordination) online ülés, 
2024.09.26. Pénzügyi Bizottsági (FICO)ülés, 
2024.09.26. HU24EU ECAP konferencia Budapesten, 
2024.11.28-29. (24/2) második, éves közgyűlés Krakkóban, Bordás András és Bachmann Bálint 
személyes részvételével. 
 
ACE Közgyűlés (2024/1), Maison des Associations Internationales, Brüsszel 
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A Közgyűlés első napján egy speciális témáról volt konferencia: az építészek határokon átnyúló 
szolgáltatásairól. Erre az ACE külön munkacsoportot létesített, amely már több éve működik. Az 
előadások az eddigi eredményeket foglalták össze. Három síkon is vizsgálták az építészek saját 
országon kívüli szolgáltatásainak lehetőségét:  
 
a, az EU-n belüli határon átnyúló szolgáltatások,  
b, az EU-n kívüli profitorientált szolgáltatások (pl. gazdag arab országok és Kína felé), 
c, az EU-n kívüli segítő szolgáltatások. 
 
A konferencia egy kerekasztal beszélgetéssel zárult, ahol Sándor Gergely kollégánk, mint a 
munkacsoport magyar résztvevője is aktívan részt vett. Az ACE ennek a munkacsoportnak a 
támogatására a Creative Europe alaptól jelentős támogatást nyert. 
 
Az Építészek Európai Tanácsa rendes közgyűlése a Főtitkár beszámolójával kezdődött, aki 
összefoglalta a 2020. és 2024. közötti időszak eredményeit és ismertette a 2025-2028. időszak 
célkitűzéseit. Folytatódik az ARCH-E projekt munkája, amelyben az ACE és több tagszervezet, 
így a MÉK is részt vesz. Kritikus témák:  
a, meglévő épületállomány energetikai felújításai, 
b, megfizethető lakhatás biztosítása, és  
c, a fiatal építészek pályakezdése. 
 
Újraindítják a kétévente esedékes teljes körű átvilágítását a szakmánknak, az ún. Sector Study-t. 
Ez a felmérés egy szakszerűen kidolgozott kérdőív kitöltésén alapszik, amit egy erre 
specializálódott statisztikai cég gondoz és küld ki a tagszervezeteknek. Megbízhatósága 
országonként eltérő, eredménye attól függ, hogy az adott tagországban milyen magas részvétellel 
töltik ki, ezért tagjainkat biztatni kell a magyar nyelvre is lefordított kérdőív kitöltésére. A tavaly 
megválasztott EU parlamenti képviselők számára az ACE előkészített egy kiadványt, az építészet 
társadalmi fontosságáról, illetve a nemzeti tagszervezeteket képviselő ACE közvetítő szerepéről 
az EU-s intézmények felé. 
 
ACE Közgyűlés (20/1), International Cultural Centre Rynek Glowny, Krakkó 
Ruth Schagemann elnök asszony beszámolt az ACE nevében szervezett találkozóiról, továbbá 
elemezte az Európai Uniós választások eredményét. Jelezte, hogy annak ellenére, hogy a politikai 
erőviszonyok jelentősen nem változtak, egyes - elsősorban a klímaváltozás lassítását befolyásoló 
- energetikai irányelvek véglegesítése várhatóan lelassul. Mivel választás után az építészet és 
építészek számára fontos döntéshozói posztokon személyi változások történnek, máris 
megkezdték a kapcsolatok kiépítését parlamenti és bizottsági szinten az új szereplőkkel. A 
választásra készült ACE Manifesto-t újra fogják hangolni a kialakult politikai összetételnek 
megfelelően. 
 
Ruth Schagemann elnök asszony bejelentette 4 új munkacsoport létrehozását is: 
a, Műemléki munkacsoport 
b, Város és lakóház megújítási munkacsoport, 
c, Szakmagyakorlási munkacsoport, és 
d, Innovációs munkacsoport. 
 
Az Innovációs munkacsoport különösen a korszerű - 3D, BIM és MI/AI - technológiák lehetőségeit 
és hatását vizsgálja az építészeti tervezésre. Megpróbál forrásokra pályázni a különben budapesti 
székhelyű Európai Innovációs és Technikai Intézettől (EIT – European Institute of Innovation and 
Technology ) https://eit.europa.eu/news-events/news.  

https://eit.europa.eu/news-events/news
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A „felújítási hullámmal” kapcsolatban meg kell említenünk a HouseEurope polgári 
kezdeményezést, 
amelynek célja, hogy megkönnyítse a felújítások engedélyeztetését és kivitelezését. Három pillért 
javasolnak: adó/áfa csökkentést a felújításra és a bontott anyagokra, fair követelményeket a 
meglévő öreg épületek átalakítására, bontott anyagok használatára és a már évtizedek óta 
beépített karbon előnyös beszámítását. A cél 1.000.000. aláírás gyűjtése, a honlapjukon alá lehet 
írni: https://www.houseeurope.eu/  
A közgyűlés előtti napon az ACE az Europa Nostrával közösen egy remek műemlékvédelmi 
tematikájú  
konferenciát szervezett részben helyi, krakkói előadókkal. A fórumon bemutatták a város 
történelmét, építészetét és a műemlékvédelem aktuális kihívásait. Krakkó programot hirdetett a 
turizmus városi életre gyakorolt negatív hatásai ellen, amivel megpróbálják megtartani a 
belvárosban a helyi lakosokat. 
A konferencia idején már megnyílt egy izgalmas kiállítás a helyszínen:  
Szocmodern: Építészet Közép-Európában a Hidegháború idején: 
https://mck.krakow.pl/multimedia/opening-film-exhibition-socmodernism-architecture-in-central-
europe-during-the-cold-war. 
A kiállításon látható volt Gádoros Lajos brüsszeli pavilonja és Csete György alkotásai is. 
 
Az ACE és az EAAE összefogása a minőségi építészetképzés fejlesztéséért  
Az európai építészeti képzőintézmények kiválósága nemzetközileg elismert, az ACE és az EAAE 
továbbra is a legmagasabb szakmai színvonalra törekvés szükségességét hirdeti. Támogatják a 
nemzetközileg elismert, ötéves, egyetemi szintű, nappali képzési rendű építészképzést, 
kiegészítve az UNESCO/UIA Építészeti Oktatási Charta ajánlásában foglaltak szerinti, legalább 
kétéves, teljes munkaidős szakmai gyakorlattal. 
Az ACE és az EAAE aktívan közreműködik az Európai Unió (EU) érvényes szabályozásának 
megfelelő építészképzés transzparenssé tételében annak érdekében, hogy az EU-ban magasan 
képzett építészeknek megfelelő hozzáférésük legyen az európai és a globális piacokhoz, továbbá, 
hogy az EU-n kívülről érkező építészekre is ugyanazok a követelmények vonatkozzanak, mint 
EU-s kollégáikra. 
Az ACE és az EAAE örömmel fogadja, hogy egyre több építészhallgató folytatja tanulmányait 
részben, vagy egészben a saját hazáján kívüli tagállamban. Ugyanakkor felhívják a figyelmet arra, 
hogy ezen hallgatók vegyes végzettségük miatt nehézségekbe ütközhetnek, amikor meg kell 
felelniük a hazájuk, vagy más országok szakmához való hozzáférési követelményeinek, ezáltal 
szakmavállalási versenyképességük sérülhet. 
Az ACE és az EAAE sürgeti a vállalatokat, hogy csak olyan magas színvonalú szakmai 
gyakorlatokat kínáljanak, amelyek megfelelnek a szakmai gyakorlatok minőségi keretrendszeréről 
szóló tanácsi ajánlásban és a szakmai gyakorlatok és gyakorlati képzések európai minőségi 
chartájában meghatározott elveknek, valamint az Európai Ifjúsági Fórum megfelelő 
munkakörülményekre, meghatározott tanulási eredményekre és méltányos díjazásra vonatkozó 
elvárásainak. 
 
 
Az ACE célkitűzése az Épületek Energiahatékonyságáról szóló Európai Irányelv (EPBD) 
felülvizsgálatához 
Az ACE azt várja az Épületek Energiahatékonysági Európai Irányelveinek (EPBD) 
felülvizsgálatától, hogy az tükrözze az Új Európai Bauhaus (NEB) alapértékeit és elveit. Az EPBD 
kövesse a NEB tematikáját az épített környezet minőségi alakításának érdemi mérhetősége 
érdekében. Az irányelv támogassa a tagállamok politikai döntéshozóit a szakemberképzésben az 
EPBD életminőséget és jólétet célzó ambícióinak megvalósítása során. 

https://www.houseeurope.eu/
https://mck.krakow.pl/multimedia/opening-film-exhibition-socmodernism-architecture-in-central-europe-during-the-cold-war
https://mck.krakow.pl/multimedia/opening-film-exhibition-socmodernism-architecture-in-central-europe-during-the-cold-war
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Az ACE prioritásai között szerepel a fenntartható értékteremtés a kiváló minőségű építészet 
révén, az életcikluson átívelő megközelítés érvényesítése az épített környezetvédelmi 
jogszabályokban. Az épületek üzemeltetése során valós, mért teljesítményének 
figyelembevételére van szükség a rendszerértékelésnél. A fenntartható finanszírozás ösztönzése 
mellett megvalósuló utólagos épületfelújítások során törekedni kell az alacsony szén-dioxid-
kibocsátású építési rendszerek és energiaforrások használatára a tervezés, a kivitelezés és az 
üzemeltetés során is.  
 
ARCH-E együttműködés az építészeti tervpályázatok (ADC) terén 
Az ARCH-E az Európai Unió által a Kreatív Európa (CREA) keretében társfinanszírozott projekt. 
Fő célja a magas színvonalú építészeti megoldások előmozdítása az épített környezet számára 
azáltal, hogy növeli az építészeti tervpályázatok (ADC) alkalmazását Európában, és leküzdi a 
határokon átnyúló piaci akadályokat az építészeti szolgáltatások piacán. Az ARCH-E kutatási 
tevékenység magában foglal egy sor interjút építészekkel és szakértőkkel az építészeti 
tervpályázatok területén. Az interjúk az építészeti tervpályázatok eljárásainak jobb megértését, az 
uniós szakmapolitikák és minőségi előírások különbségei és hasonlóságai rögzítését, továbbá az 
uniós versenypiac lehetséges javítását szolgáló elképzelések számbavételét szolgálják. 
 
Az ARCH-E projekt tíz európai partnerszervezet együttműködése: Építészek Európai Tanácsa 
(ACE), Magántervezők Szövetségi Kamarája (BKZT), Horvát Építész Kamara (CCA), Szlovén 
Építész Kamara (ZAPS), Ciprusi Építész Kamara (CAA), Német Építész Kamara (BAK), 
Eindhoveni Műszaki Egyetem, Valenciai Műszaki Egyetem, Sepa Engineering GmbH (SEPA), 
Magyar Építész Kamara (MÉK). 
A program célja, hogy a tervpályázatokat szélesebb körben elérhetővé tegye a résztvevő 
országok építészei számára, elősegítse az egységes jogi környezetet a résztvevő országokban. 
A program első két évében az előbbiek kidolgozása volt a feladat, majd azt követően az 
eredmények népszerűsítése a cél. A projekttel kapcsolatos aktualitásokról folyamatosan 
számolunk be a MÉK honlapján, továbbá továbbképzéseinket is. Az ARCH-E Európai 
Tervpályázati térkép című kiadvány magyar nyelvű változata online módon már elérhető. Az 
ARCH-E Európai Tervpályázati térkép digitális változata pedig rövidesen leérhető lesz a honlapon 
keresztül is. 
 
Budapest, 2025. március 21. 
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